

**ACTA DE LA REUNIÓ DE LA JUNTA DIRECTIVA  
DE L'ATENEU BARCELONÈS  
29 D'ABRIL 2014**

**Assistents** : Jordi Casassas, Patrícia Gabancho, Francesc Morata, Bernat Castany, Joan Josep González, Jordi Coca, Ramon Mir, Pilar Blasco, Toni Rodríguez Yuste, Pep Martí, Carles Santacana, Carmen Adzerias, Enric Cirici.

Excusen la seva absència Xavier Muñoz i Gonçal Mayos

La Junta de l'Ateneu Barcelonès es reuneix a les 14 h. en reunió ordinària a la sala de Juntes segons la convocatòria feta pel seu secretari Bernat Castany en nom del president Jordi Casassas, amb el següent ordre del dia :

1. Aprovació de l'acta de la reunió anterior
2. Informació del President
3. Informació de les comissions:
  - a) De la de cultura: perspectives fins a les vacances d'estiu
  - b) De la d'economia: cerca de patrocinis
  - c) De la Jurídica: reglament i el projecte de la figura del Defensor del Soci
  - d) De la conservació de la casa
4. Conversió dels ponents de les seccions d'Història i de Belles Arts en gestors
5. Confirmació dels gestors de les seccions de Teatre i Ecologia i recursos
6. Informe de les activitats i fets més rellevants del mes de març elaborat per la gerent, la Sra. Eulàlia Espinàs
7. Torn d'intervencions lliure

**1. Aprovació de l'acta anterior**

S'aprova l'acta del 11 d'abril amb algunes esmenes que s'afegiren a l'acta corresponent.

**2. Informació del president**

Recordà als responsables de cada àrea que han de comunicar al Secretari, el Sr. Bernat Castany, els punts que hom vulgui que formin part de l'ordre del dia de la pròxima reunió de Junta.



Remarcà el compromís que varem prendre en la campanya electoral davant de l'Assemblea General de Socis : fer una assemblea al cap dels 100 dies d'haver pres possessió de la responsabilitat del govern de l'Ateneu. Cal, doncs, enriquir el contingut amb fets que posin de manifest el nou tarannà i l'eficàcia de la Junta. Es deliberà sobre la conveniència de la data de la convocatòria de l'assemblea i, si bé la voluntat és d'acomplir amb el compromís, es remarcà, inicialment, que la data queia en juliol i que molta gent es trobaria en vacances. Per això, es pensà que, pot ser, la data més adient seria el setembre. Però, com que en aquest mes hi haurà moltes activitats entorn a l'Onze de Setembre, es decidí , finalment, com data el 3 ( a confirmar properament) de juliol.

Ens comunicà que ha continuat la seva activitat de donar a conèixer la filosofia de la Junta a través d'entrevistes (a la Vanguardia del 27 d'abril i en un programa de la ràdio de Lleida); visites al Conseller, el Sr. Homs, a la presidenta d'Òmnium cultural, la Sra. Muriel Casals (amb qui acordà elaborar un conveni de col·laboració, contribuir en la campanya de "Fer un país normal", "votar és normal" a través de conferències a l'Ateneu. Li digué que ens enviaria DVD(s) del Concert per la Llibertat al Camp Nou per regalar-los als socis).

Ens digué que té pendent una reunió amb el coordinador general de la Diputació de Barcelona, el Sr. Xavier Forcadell, per tractar assumptes pendents i, entre coses noves, tractar del projecte d'edició d'un llibre sobre "La Història dels Ateneus de Catalunya". Pensa demanar-li que se coordini amb les altres diputacions de Catalunya per aconseguir els recursos necessaris per a recerca i publicació de l'esmentat treball.

Té una altra entrevista pendent amb el Sr. Joan Rigol, car volem ratificar oficialment l'adhesió de l'Ateneu al "pacte nacional pel dret a decidir" i acordar les iniciatives en les que pot intervenir i col·laborar l'Ateneu.

Així mateix té hora amb el conseller de Cultura, el Sr. Ferran Mascarell, amb la Sra. Montserrat Comas (Biblioteca Museu V. Balaguer), amb els directors de l'Escola d'Esctura, amb la Sra. Laura Borràs (Institució Lletres Catalanes), amb les associacions ubicades a la cinquena planta, amb el Sr. J. Ll. Alay (Ajuntament de Barcelona) i amb la Sra. Mercè Homs (regidora de Ciutat Vella).

Informà que s'ha enviat una carta a l'honorable President de la Generalitat, el Sr. Mas per demanar-li una entrevista, a qui pensa proposar-li la conferència inaugural del curs 2014-2015. També té pendent d'escriure una carta per enviar-la a Òmnium, a l'IEC i altres institucions amb l'objectiu de motivar que llurs membres es facin socis.

Opinà que seria desitjable la creació d'una revista de cultura com la que hi havia fa uns anys, car és un magnífic òrgan d'expressió d'idees i, a més a més, serviria per reforçar les problemàtiques exposades en les conferències i debats. De moment, aital revista seria en format *on line*. També seria desitjable poder publicar de tant en tant en paper documents i arxius de l'Ateneu.



Proposa demanar al conseller de Cultura, Sr. Mascarell, que subvencioni un volum que reculli els "Discursos Inaugurals" dels cursos de l'Ateneu, que, pel general, llegeixen els presidents. Sugerí que l'expresident, Sr. Cabana, seria la persona més idònia per a coordinar-lo.

Remarcà amb satisfacció la bona acollida que tingué la bandera catalana hissada al balcó així com el desplegament de la bandera europea a la manera d'un domàs. Aquesta bandera es col·locarà en dies assenyalats.

Anuncià una reunió, que considera important, el 6 de maig a les 14h. amb el personal de la casa i demanà que qui pugui assistir que ho faci. Remarcà que tota informació sobre els treballadors ha d'arribar al Secretari, Sr. Castany, com a responsable de les relacions d'aquests amb la casa i la Junta.

Informà sobre l'oferta de col·laboració d'alguns socis amb la Junta.

### **3. Informacions de les comissions**

#### **a) Informe de la comissió de cultura**

La vicepresidenta primera, la Sra. Patrícia Gabancho, opinà que l'àrea de cultura és complexa, car abasta no solament les seccions sinó també les tertúlies que tenen característiques i dinàmiques diferents. Demanà que siguem prudents en l'admissió de conferències i actes, donat que els espais i els horaris són limitats. Remarcà la bona acollida i actitud de les seccions davant de les propostes i reflexions que féu el dia de la reunió que tingué amb els ponents i amb les tertúlies. I va plantejar que la programació giri entorn de cinc eixos, al marge dels actes puntuals que vulguin proposar les seccions.

- a) El país que volem (aquest cicle el programarà la Junta)
- b) El canvi de paradigma després la crisi.
- c) Memòria: Recuperació de personatges, institucions i moments.
- d) Cultura: mercat, creació i política, amb visió crítica.
- e) Barcelona. La ciutat com a tema i crítica al moment actual

Remarcà que hem de mantenir les coses que funcionen bé i respectar les programacions com la de "Juliol jove" la responsabilitat de la qual és el Sr. Bernat Dedéu, que farà la programació d'enguany.

Féu unes interessants consideracions sobre el Premi Crexells que ha d'esdevenir una "Gran Festa Literària" de tancament de la temporada literària a Barcelona. Sostingué que el format actual és assumible però que s'ha d'invitar als membres de l'Associació d'Escriptors i del Pen Català, entitats que estan allotjades a l'Ateneu, i també editorials alternatives, creadors i llibreries.



Com que el responsable de la tertúlia "El modernisme" necessita un projecteur, proposà comprar-lo, perquè estigui a disposició exclusiva de totes les tertúlies. Referí la queixa del responsable de la tertúlia dels *espinozians* que demanà a la biblioteca la compra de les obres completes d'Espinoza i mai no li respongueren. Al respecte comentà que, independentment que se faci o no la compra, no es pot deixar sense contestar una demanda, una queixa, un suggeriment, etc..

En acabar aquesta informació, el vicepresident segon, el Sr. Francesc Morata, féu uns interessants comentaris sobre la pluralitat i la confrontació d'opinions en els debats. Afegí que el debat central del model de país hauria de girar entorn de cinc temes : model econòmic, model social, model energètic, model institucional i Europa. Remarcà l'oportunitat, la conveniència i la necessitat d'invitar conferencians de fora del país. La Sra. Patrícia Gabancho trobà important aquesta presència, però sempre que es fes com a complement un debat sobre la realitat de Catalunya i el seu futur. Morata assenyalà que caldrà cercar ajut econòmic i col·laboració en els consolats i Instituts de cultura de la ciutat.

A aquest propòsit el president comentà que aquestes propostes no haurien de romandre a l'aire i que cal cercar espònsors per sufragar-les. El Sr. Joan Josep González, el tresorer, suggerí que seria molt convenient establir acords amb l'Ara i l'Avui perquè donin informació o es facin ressò de les conferències i debats.

S'acordà que l'aforament de les sales sigui respectat. Per evitar problemes i males cares amb les persones que vénen i no poden entrar a la sala, cal indicar en el programa i en la cartellera l'aforament de cada sala.

S'acordà confeccionar un calendari de presència dels membres de la Junta en el que s'especifiqui el dia de la setmana que li correspongui a cadascú estar a l'Ateneu per rebre els conferencians invitats i obrir l'acte amb una salutació brevíssima. Al seu moment ja es definirà.

## **b) Informació del bibliotecari**

El bibliotecari, Sr. Jordi Coca, informà que ha parlat amb els del TNC i li comentaren que els agradaria fer actes (conferències, taules rodones) a l'Ateneu.

Els treballadors de la biblioteca li han informat que han trobat un Sr. que retalla pàgines dels periòdics. Amb una entrevista se li vol advertir que hi ha testimonis i se li demanarà que no ho torni a fer. Es pensa que seria convenient la presència o intermediació de la Defensora del Soci, la Sra. Araceli del Barrio.

Informà sobre la seva assistència a l'acte d'apadrinament d'un llibre en el que dirigí unes paraules.

Parlà sobre el lloguer que l'Ateneu paga per l'emmagatzematge dels llibres a un magatzem de Montcada i Reixach. Sobre aquest assumpte, a l'apartat dedicat a la informació del conservador, Sr. Ramon Mir, es tractà sobre les



distintes mesures que es podrien prendre per estalviar-nos aquest lloguer. Es referí al projecte de catalogació i col·locació dels llibres a l'Ateneu amb els inconvenients i avantatges que això comportarà.

El bibliotecari informà també que per al 20 de maig té una trobada amb els treballadors de la biblioteca. Així mateix, es referí als problemes que tenen els de l'Associació d'Escriptors de Catalunya amb l'ús dels espais. Remarcà que seria molt convenient organitzar conjuntament amb ells activitats, si bé cal ser molt curosos amb l'establiment d'un conveni.

### **c) Informació de la Comissió d'economia**

El tesorero, Sr. Joan Josep González, comentà l'informe de gerència i remarcà que els objectius i la planificació es van verificant.

El Sr. Enric Cirici informà que, amb el Sr. Joan Guitart, té hora convinguda amb el responsable de la Fundació Social de "La Caixa". Recordà l'oferiment que els va fer quan varen anar en temps de campanya electoral: celebració d'un acte de reconeixement de l'obra de la Fundació i opinà que seria convenient accomplir amb la paraula. Però el que es remarcà, sobretot, és la conveniència de fer una visita institucional del president, vicepresident segon i tesorero al director de "La Caixa".

### **d) Comissió jurídica**

Per absència del vicesecretari, Sr. Xavier Muñoz, s'ajornà per a la pròxima reunió de Junta la informació de la constitució de la Comissió jurídica que ha de revisar i reformar els estatuts. Tanmateix, es remarcà que aquesta comissió hauria d'estar constituïda per quatre membres, especialistes en dret, i el Sr. Xavier Muñoz com a president.

### **e) Informació del conservador**

El conservador, Sr. Mir, féu una detallada exposició sobre el pla integral de reformes de la casa que començà amb la Junta del Sr. Sarsanedas i que tingué com a arquitecte director i responsable el Sr. Mateu Barba que continua essent-ho.

Informà sobre el pla energètic integral que afectaria a la caldera i a l'espai en què actualment es troba (en l'àmbit del restaurant). Amb aquest pla també es materialitzaria la convertibilitat de la il·luminació actual, basada en bombetes normal i d'alt consum, a les de leds, la qual cosa suposaria un important estalvi del rebut de la llum. L'important és que aquesta reforma l'assumiria la Companyia de gas, la qual cosa també suposaria un estalvi del rebut.

També ens informà d'un altre projecte de reforma: el pla de mobilitat vertical consistent en la instal·lació d'un tercer ascensor i la reparació del muntacàrregues (el que es troba al jardí) que ja fa un temps que està





espatllat. La complexitat i els costos d'aquest projecte ens ha fet ajornar la decisió de la realització del projecte en espera de la cerca i consecució del finançament, però amb l'enteniment de la urgència de la reparació per causa del termini de caducitat de la seva realització (al setembre).

Els responsables del Bar, per causa d'un problema de magatzematge, han proposat construir un armari sota l'escala d'accés a la primera planta sense que ens costés cap despesa. Per la resta, aquesta obra no seria cap destorb.

Pel que fa al suggeriment d'alguns socis sobre l'ús dels serveis de la planta baixa pels clients del restaurant, s'acordà que la gerent demani el cost que comporta aquest ús per veure de quina manera es pot compensar a l'Ateneu les despeses que li suposa. S'especificà que, si bé és cert que a la planta baixa no hi ha serveis per als minusvàlids ( la raó que s'al·lega per fer l'intercanvi entre el restaurant i l'Ateneu), cal tenir en compte que, a la primera planta, sí que hi ha aquest servei i que, en cas de necessitat, hom pot pujar en l'ascensor i usar-lo.

#### **f) Informació de la responsable de la secció de la TIC**

La vocal tercera, Sra. Pilar Blasco, ens fa unes consideracions sobre l'estat de la qüestió i de la situació del projecte @teneu hub 2014. De moment, es decideix determinar i establir un rànquing de prioritats per a la dotació de les noves tecnologies a tota la casa i per connectar l'Ateneu amb el món exterior. Per aquesta finalitat es crea la comissió TIC, constituïda pels Srs. Pilar Blasco, Jordi Coca i Pep Martí.

#### **4. Conversió dels ponents de les seccions d'Història i Belles Arts en gestors**

S'acordà deixar les responsabilitats de les seccions tal i com estan actualment fins a les eleccions a ponents que tindran lloc al mes d'octubre.

#### **5. Confirmació dels gestors de les seccions de Teatre i Ecologia i recursos**

Tenint en compte l'article 43.3 del estatuts referent al Règim de seccions que diu "La creació d'una secció requereix la sol·licitud de cinquanta socis o més, que han de presentar un pla d'actuació a la Junta Directiva. La Junta ha de valorar la idoneïtat i la viabilitat de la proposta i, si s'escau, l'ha d'aprovar. En cas de no aprovar-la, la Junta Directiva ha de fonamentar la seva decisió" i l'article 43.6 que assevera "La creació o suspensió d'una secció requerirà la posterior ratificació de l'Assemblea General", s'acorda encarregar a la Sra. Cristina Badosa i al Sr. Santiago Vilanova que elaboren el pla d'actuació amb els requisits que dictaminen els estatus amb l'objectiu de crear les seccions de Teatre i Ecologia i recursos.



**6. Informe de les activitats més rellevants del mes de març elaborat per la gerent, la Sra. Eulàlia Espinàs**

Es valorà molt positivament l'acurada confecció de l'informe que serví molt per fer les anàlisis que s'han exposat en els distints apartats anteriors.

Acordem fer la pròxima reunió de Junta el dia 13 de maig del 2014 a les 14 h. a la Sala de Juntes.

No havent-hi més qüestions a tractar, el president, Sr. Casassas dóna per finalitzada la sessió a les 17, 15 h.



Bernat Castany

Secretari

Vist-i-plau,



Jordi Casassas

President



